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前　言

1、 編布目的：提供我國物價水準最新變動情況，以供各界應用。

2、 編布日期：本月報自民國60年元月起按月刊布，用以代替原臺灣省政府主計處與臺北市政府主計處聯合編製之臺灣地區躉售物價指數及都市消費者物價指數；有關59年12月以前各年(月)之指數，請參考本月報各總指數銜接表。

3、 編輯內容：本月報除載有消費者物價、躉售物價、進口物價、出口物價及營造工程物價之基本分類指數外，為便各界應用，另編下列特殊分類指數：(一)消費者物價方面，編有按商品性質別分類指數、購買頻度別分類指數2種。(二)躉售物價方面，編有內銷品按加工階段別分類指數、按產地來源別分類指數、按內外銷別分類指數3種。(三)進、出口物價方面，編有按用途別分類指數。(四)營造工程物價方面，編有按工程性質分類指數。另為增廣指數用途，除營造工程物價外，各類總指數均刊載經季節調整物價指數銜接表。

4、 查價地區：消費者物價之查價地區分為兩種：主要都會區調查新北市、臺北市、桃園市、臺中市、臺南市、高雄市、基隆市、新竹市及嘉義市；次要都會區調查宜蘭、苗栗、南投、雲林、屏東、臺東、花蓮及澎湖等縣。躉售、進、出口及營造工程物價之查價地區遍及全臺灣地區各主要市鎮。

5、 編算方法：本月報各項指數之計算公式及權數資料來源摘述如下表，至於詳細編算細節，請參閱「編製方法說明」。有關計算均用電腦處理，計算過程中查價項目價比不取位存檔，各分類指數取2位小數存檔，正式對外公布統計資料，僅列出2位小數，以上均採四捨五入法進位。

6、 商品價格：編製指數之價格資料，計選用消費者商品368項目群，躉售商品1,117項，進口商品288項，出口商品281項，營造工程材料及勞務計115項。

7、 數字訂正：由於受查者延遲或更正報價，本月報所載近3個月內資料均可能修正。修正數以r表示之，’－’表無數字。

8、 中英對照：為便國際參考，並促進統計資料之國際交流起見，除指數提要分析、專載等說明外，本月報一律以中英文對照方式刊布。

9、 查詢：本月報所載資料均可自行下載，另欲索取其他物價統計詳細資料(如查價項目及權數等)，或欲瞭解如何訂定物價指數連動調整條款，請電洽行政院主計總處綜合統計處物價統計科詢問(02-23803449~3464)或透過網際網路系統查詢主要變動資料，本總處網站(http://www.dgbas.gov.tw)及中華民國統計資訊網(http://www.stat.gov.tw).

10、 附則：本月報各該表中數字，如有特殊情形須加說明者，均分別註明於各表之下，以利查考。

11、 本著作採創用CC「姓名標示-非商業性」授權條款台灣3.0版釋出，限於標示著作人姓名及非營利性目的之條件下，得利用本著作。

Preface

1. Purpose:

The monthly report is to present the latest changes in commodity prices in Taiwan Area of the Republic of China for reference and use of governments at all levels, organizations, institution, and individual readers.

2. Publication:

The monthly report has been published since January 1971 to replace the “Indices of Wholesale Prices in Taiwan and Indices of Consumer Prices at Major Cities in Taiwan” compiled jointly by the Taiwan Provincial Department of Budget, Accounting and Statistics and the Taipei Municipal Department of Accounting and Statistics, For the indices prior to 1971, please refer to the “Splicing Table of the General Indices in Taiwan Area” contained in this report.

3. Contents:

In addition to primary classification price indices, the following special group price indices are also included in the report for reference by users: (1)consumer price indices: by commodity and service group; by frequency of purchase group (2)wholesale price indices: by stage of processing, by producing place, by waygoing; (3)import and export price indices: by usage; (4)construction cost index by kinds of construction. In order to increase the usage of the price statistics, the seasonally adjusted price indices were also added to the report (except construction cost index).

4. Prices Localities:

In pricing consumer goods and services, the cities of New Taipei, Taipei, Taichung, Tainan, Kaohsiung, Taoyuan, Keelung, Hsinchu and Chiayi, and major towns and townships of Yilan, Hualien, Miaoli, Nantou, Yunlin, Pingtung, Taitung, and Penghu counties are picked. For wholesale, imports, exports and construction cost, the priced localities cover the major cities and towns all over Taiwan.

5. Compilation Approach:

Weights and formula adopted to compile the price indices are summarized in the table below, for detailed explanation, please refer to the “Description of Methods Used in Compilation of Price Indices”. Price data are processed by computer, with accuracy reaching two digits below the decimal point and all figures rounded off.

Commodities Priced:

The priced commodities include 368 items for consumer prices, 1,117 items for wholesale prices, 288 items for import prices, 281 items for export prices, 115 items for construction cost.

6. Revision:

Due to late reports and corrections by respondents, all data are subject to revision 3 months after original publication. The figures revised are marked with r while “–” stands none.

7. Language:

In order to facilitate reference by foreign users and promote international exchange of statistical data, the monthly report is printed in bilingual arrangement, except for the sections entitled the “Analysis of Price Indices in Taiwan Area”.

8. Inquire:

Data included in this publication are also available in computer-readable format. For further information about the details and the availability of related unpublished statistics, and how to use price indices for escalation, contact by calling or writing.

BUREAU OF STATISTICS, DGBAS,

EXECUTIVE YUAN

6F, NO 2, GUANGJHOU ST., TAIPEI,

REPUBLIC OF CHINA

TEL: +886-2-23803449~3464

Website: eng.stat.gov.tw

The figures requiring explanations are annotated by footnotes under the tables.

